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חזר מהתלמוד תורה  היתה זו שעת צהרים בהירה, בעיצומו של יום שגרתי. מוישי
כמדי יום, וירד לחצר הבניין לשחק. ואז, כשהוא בעיצומה של ריצת משחק מהנה, 

 רגלו נתקלה במשהו, הוא מעד ונפל ארצה, גונח מכאבים...
תוך שניות אחדות, התברר כי לא מדובר במכה יבשה בלבד. הילד צעק וצרח, רגלו 
התעקמה והכחילה, שלא נדע. אמבולנס הוזעק, הוא הובהל לחדר מיון, וכבר 
באותו לילה אושפז במחלקה האורטופדית, כשהרופאים מודאגים מאוד ממצב 

 הרגל...
קרו של יום המחר, 'למעשה בישר הרופא להוריו בבו -'העצם התרסקה, לחלוטין!' 

אנחנו מאוד מודאגים, ושוקלים את צעדינו בכובד ראש. נערוך התייעצות מיוחדת 
הטיל הרופא סלע על  -עם בכירי הפרופסורים, ונקבל החלטה מה כדאי לעשות' 

ליבם של ההורים החרדים לגורל בנם. מסתבר כי היתה זו נפילה נוראית, 
 שהשלכותיה ארוכות טווח...

הצהריים נערכה התייעצות מיוחדת, ואחר כך נקראו ההורים לחדר הרופאים. אחר 
פכרו את ידיהם בייאוש, 'אלא להמליץ על טיפולי  -'אין לנו הרבה מה לעשות' 

פיזיותרפיה לתקופה ארוכה, ארוכה מאוד. כרגע, איננו רואים סיכוי לאחות את 
כי שלוש שנים לא  השברים ברגל, המצב לא פשוט... נראה שאין מנוס מלקבוע

יוכל הילד להלך ברגליו, ולכל אורך התקופה יעבור טיפולי פיזיותרפיה קשים 
 שנים הוא יוכל ללכת קמעא...' 3בעוד  -ומפרכים, ואולי, ואולי, ואולי, 

הבשורה הקשה היכתה את ההורים בהלם. עד אתמול היה הילד בריא ומאושר, 
תשומת לב מספקת, הגיע למצב  משתובב ומסתובב. והנה, ברגע אחד של חוסר

ששלוש שנים לא יוכל ללכת, וייאלץ לעבור טיפולים קשים ומייסרים, עד שהרגל 
תשוב לאיתנה. ומי יודע אם כך אכן יקרה, ובעוד שלוש שנים הוא אכן יתחיל ללכת, 

 ומי יודע באיזו צורה...
כינסו את  ואז, כששבו ההורים הביתה, הם החליטו לפעול בכיוון אחר מהצפוי. הם

הילדים לסלון, ושוחחו עימם על כך שהוכח עד כמה גדול הנס ה'טבעי' וה'פשוט' 
שבהליכה על שתי רגליים בריאות, ועד כמה ראוי להתבונן גם ביתר הניסים 

 ה'טבעיים' המתרחשים מדי יום, להפנות אליהם תשומת לב ולהודות עליהם.
את הניסים שה' עושה לנו, ונגיד  'לפיכך', בישר האב לילדיו, 'מהיום נתחיל לראות

חסד שזכיתי בו היום, וכל אחד מכם  -לו תודה. הנה, אני כותב את הפתק הראשון 
 יכול גם הוא לכתוב ולהודות...'

מאותו יום, הפך בית המשפחה לבית של הודאה. הילדים חיפשו לראות את הטוב, 
ילאו פתקים, גדולים למצוא רעיון מקורי על מה להודות היום. בכל יום ויום הם מ

וקטנים, לבנים וצהובים, בכתב יד עגול ובכתב יד מרובע, טובות גדולות וטובות 
 קטנות, חסדים וניסים מכל הסוגים...

ובכל יום ויום, הקדישו בני המשפחה זמן להודות. ליטול את צרור הפתקים, להביט 
הרבה זמן, רק  בהם כמה שניות, ולהודות לה' על כל פרט ופרט מהם. זה לא הצריך

הרבה לב, מחשבה, התרגשות, ושירת הודאה שגואה מעומק הלב, מפי הגדולים 
 והקטנים גם יחד, כל יום ויום...

בינתיים, הילד בעל הרגל השבורה שב הביתה. הוא החל טיפולי פיזיותרפיה, וכבר 
מתחילה נראה היה כי הוא מתקדם בקצב מהיר מהצפוי. בני המשפחה הוסיפו 

ם על זה, גם על הרגליים הבריאות, גם על השבורות, גם על הפיזיותרפיה, להודות ג
 הודו על הכל... -גם על הנפילה, גם על ההתקדמות המהירה 

ובתוך פחות משנה התרחש הנס. הילד חזר לעצמו לחלוטין, התחיל להלך כאחד 
מכל האדם. אין לו צורך בפיזיותרפיה, הוא לא זקוק לעזרה, בוודאי שלא לטיפולים 

סוג. הוא פשוט הולך, הולך על שתי רגליו, הולך ומפזז בשירת הודאה, הולך ופיו 
 ממלל שבח ותודה...

וסיפור זה, אותו שמענו מהמשפיע הגה"ח רבי אברהם מרדכי מלאך שליט"א כפי 
ששמעו מאבי הילד, מלמד עד כמה גדול כח ההודאה לחולל מהפכה של ממש. 

המהלך על שתי רגליו נגד כל הסיכויים, כיצד ניצח הבה נראה לנגד עינינו את הילד 
את כל התחזיות. נראה כמה גדול הכח של הודאה לפתוח בשמים פתח מיוחד של 

 חסד ורחמים, להביא את הישועה במהירות מפתיעה.
'ועל הכל השם אלוקינו אנחנו מודים לך ומברכים אותך'. כשהכל הולך חלק וכשאנו 

איננו זקוקים לתזכורות על מה ועד כמה עלינו תרתי משמע.  -חווים נפילות 
להודות, אנו יכולים להתבונן סביבנו ולראות בעינינו את טובות ה' וחסדיו אשר 

 גמל עימנו. הבה נודה לו מכל הלב!
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ראשית חג שני דברים מעניינים יש לנו בחג הסוכות: 
הסוכות הוא חג השמחה שכן רק חג זה מכונה בשם 
"זמן שמחתנו" ובחג זה ישנה מצוה מיוחדת של 

זי"ע  "ושמחת בחגך". וכמפורסם מהגאון מוילנא
שזוהי המצווה שהכי קשה לקיימה, כי היא מצוה 
שצריך לקיימה בכל רגע ורגע דהיינו בכל רגע יש 
מצוה של "ושמחת בחגך", כך שבעה ימים. הרמב"ם 
)פ"ח מהלכות לולב( כותב: "אף על פי שכל 
המועדות מצוה לשמוח בהם, בחג הסוכות הייתה 
במקדש שמחה יתרה שנאמר: "ושמחתם לפני ה ' 

 וקיכם שבעת ימים".אל
וצריך להבין מה נשתנה חג זה בשמחתו יותר משאר 

 החגים?
עניין נוסף שיש להבין, הוא ענין הסוכה שבוודאי 
הסוכה היא לבו של חג הסוכות והיא נקראת בזוהר 
"צילא דמהימנותא", כלומר צל האמונה. וגם כאן יש 

ראשית, מה הקשר בין האמונה לשמחת  –להבין 
לעצם ביאור העניין מדוע נקראת החג, ושנית, 

הסוכה צל האמונה. מבואר בספרים הקדושים שחג 
הסוכות הוא הזמן לגלות ולהראות שאנו חוסים 
תחת השגחתו של הקב"ה ולא תחת מערכת הטבע 

 של הכוכבים והמזלות.
 

עצם הישיבה בסוכה מוכיחה שאנו חוסים בצל כנפי 
השכינה ואנו מסוככים בעד השמש היא מערכת 

טבע של העולם הזה, לאמר: מאמינים אנו שאין ה
אנו בשליטת הטבע של השמש, הכוכבים והמזלות, 
אלא הבריאה כולה היא בהשגחתו המדוקדקת 

 והבלעדית של הבורא יתברך.
ומדה זו של האמונה היא כוללת את כל התורה 
כולה, שכן בא חבקוק והעמידן על אחת: צדיק 

דיקים )שער באמונתו יחיה. וכן כתב באורחות צ
השמחה( "והאמונה ראש התורה דכתיב: אנכי ה' 
אלקיך, ולכן כל התורה כלולה באמונה כדכתיב: 

 וצדיק באמונתו יחיה".
וכן כותב הגאון מווילנא שכל תרי"ג המצוות נכללות 

ומעתה נבין מה שמסופר על  באחת והיא האמונה.
זי"ע )מובא בספר דברי אליהו  רבינו הגאון מווילנא

פ' חיי שרה( שפעם אחת בעת שמחת החג בחול 
המועד סוכות שאל לסובבים אותו: אמרו לי מנין 
שקיים אברהם אבינו מצוות סוכה, ולא היה שם מי 
שישיב לו. ענה ואמר הגאון כתוב במדרש וה' ברך 

זו סוכה. השומעים נשארו  –את אברהם "בכל" בכל 
ו כוונתו ואז ביאר להם בכל ראשי תמהים ולא הבינ

תיבות של: "בסוכות תשבו שבעת ימים. כל האזרח 
בישראל ישבו בסוכות. למען ידעו דורותיכם כי 

 בסוכות הושבתי את בני ישראל".
 

ולכאורה יש להבין מפני מה זכה דווקא אברהם 
אבינו לברכה של סוכה. אמנם לפי דברינו מבואר 

א צל האמונה והיא יפה כי הסוכה כפי שאמרנו הי
מעידה על הנהגתו של הבורא בברואים שהוא עילת 
העילות וסיבת הסיבות ואין עוד מלבדו, ואין אנו 

 נתונים לשום כח אחר של כוכבים או מזלות.
וזה היה אברהם אבינו שהיה סמל האמונה: אברהם 

 העולם מעבר אחד ואברהם מעבר אחר.העברי, כל 
ים ומזלות ואברהם כל האנשים עובדי פסילים כוכב

"ואת הנפש אשר עשו בחרן"  אבינו מאמין בקל יחיד.
אברהם אבינו מגייר את האנשים ושרה את הנשים.  –

הוא עמל להסיר את הכפירה ולהשריש את האמונה 
בלב האנשים, לכן דווקא אברהם אבינו זכה לסוכה 

 שהיא סמל האמונה כמו שהזכרנו.
 

ת יש למצות אבל עדיין נותר לנו לבאר מה שייכו
השמחה שבחג ולמצות האמונה של הסוכה: על זה 
יתבאר פשוט מדברי האורחות צדיקים שמאריך 
)בשער השמחה( כיצד הדרכים לקנות את השמחה 
ובתוך דבריו הוא כותב שם: "כי המאמין בלב שלם 
ובוטח בעזרת הצור הוא שמח לעולם". והדבר 
פשוט כמו שאומר דוד המלך: "בה' בטחתי לא 

א". כי הבוטח והמאמין אינו מתיירא מאיש ואינו איר
 פוחד משום דבר.

וכיום הגיעו גם הפסיכולוגים למסקנה כי המאמינים 
מתגברים בקלות על קשיים וחיים הרבה יותר 

 בשמחה.
אמנם לא תיתכן אמונה אם יש לאדם עוונות 
וחטאים, שחטאים הם סתירה לאמונה שכן כל חטא 

 גרם מפגם באמונה.
יצד זה שאנו מגיעים לדרגת האמונה ואם כן כ

וממילא גם לדרגת השמחה, זה יתכן רק בחג 
הסוכות אחרי ראש השנה ויום הכיפורים שבהם 
חזרנו בתשובה ונמחלו עוונותינו ואנו זכים וברים, 
אז ראויים אנו לשבת בצל האמונה. ולכן חג זה הוא 
השמח ביותר שבו אנו נקיים ומלאים בשמחה 

 כנגד כל התורה כולה.ובאמונה ששקולה 
ובזה יבואר גם מה שאנו עושים את חג הסוכות 
דווקא בזמן הזה של תשרי. וידוע שכבר שאלו כל 
המפרשים שלכאורה היה צריך לחוג את חג הסוכות 
בניסן, שכן הסוכות הם זכר ליציאת מצרים  )לענני 
הכבוד או לסוכות ממש(, והתירוץ הפשוט 

ננו להראות והמפורסם שמובא במפרשים שרצו
שאנו עושים את הסוכה למצוות השי"ת שצוונו, ואם 
נעשה את הסוכה בניסן שהם ימי החמה והכל 
יוצאים מדירתם לסוכה לאוויר, לא יהיה ניכר 
שנעשית לשם מצוה, אבל עם הגיע ימות הגשמים 
שהכל יוצאים מסוכתם ונכנסים לביתם ואנו עושים 

ראים בהיפך יוצאים מבתינו לסוכה, בזה אנו מ
 שעושים זאת למצוות השי"ת.

אמנם לפי דברינו יתבאר בס"ד יותר כי הסוכה היא 
צל האמונה ולא תתכן אמונה ולא תתכן שמחה אלא 
כשאנו אחרי יום הכיפורים כשאנו זכים וטהורים 

 מכל חטא.
וכמו שמובא במדרש )הובא בטור(: מה הפירוש 
"ולקחתם לכם ביום הראשון", וכי ראשון הוא, והלא 
ט"ו בחודש הוא, אלא שהוא ראשון לחשבון עוונות. 
שבמוצאי יום הכיפורים הכל זכים ונקיים שנמחלו 
עוונותיהם, ואח"כ הכל עסוקים וטרודים במצות 
לולב וסוכה ומטרדתם במצוות אינם פנויים לחטא. 

 נמצא יום זה ראשון לחשבון עוונות.
 

יהי רצון שמשפע מצוות סוכה והחג הקדוש יושפע 
ו שפע אמונה ושמחה משך השנה כולה ונהיה עלינ

 שמחים ושלווים בעבודת השי"ת, אמן.
 
 
 
 
 

 שמואל צברי שליט"אהרב  

 אמונה ושמחה

 הצטרפות לתפוצת 'האמונה במייל'
shuly3910@gmail.com 
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הניסיונות בדור הזה האחרון, לפני ביאת גואל צדק, 
הם כל כך קשים שגדולי האמוראים ענקי עולם 
עולא רבה אמרו, "ייתי ולא אחימיניה" )סנהדרין צח, 
ע"ב(. כלומר, יבוא משיח ואנחנו לא רוצים לראות 

 אותו.
אין הכוונה ח"ו שגדולי ישראל קדושים אשר בארץ  

אולה, אלא לא סמכו המה לא רצו לקבל את פני הג
על כוחם שיוכלו לעמוד בניסיונות גל האפיקורסות 
ההולכת וגוברת ורחובות אשר מזמן עברו כל גבול 
של פריצות. בכל זאת, הרה"ק רבי נחמן מברסלב 

 –זיע"א תמיד הזהיר אותנו שתי אזהרות: האחת 
שאין ייאוש בעולם כלל, אז למרות המצב, יש בנו 

צריך להיזהר מאוד להיות  –הכוח להתגבר. השניה 
 בשמחה. )ראה ליקו"מ קמ"א, רפ"ב(.

 –לכאורה, הלשון שנקט רבינו זצ"ל היה קשה  
להיזהר מאוד להיות בשמחה! היינו חושבים  
ש"כדאי" להיות בשמחה, או "להשתדל" להיות 

 בשמחה או לשון דומה, אך אזהרה חמורה? מדוע?
ר שעצם דב –רבינו זי"ע מגלה לנו סוד עמוק בחיים  

קיומנו תלוי בו, דהיינו, שאי אפשר להחזיק מעמד 
 בדור הזה בלי שמחה.

עינינו רואות שרוב בני אדם מיואשים עד עומק  
נפשם ומלאי סבל ויסורים. ועוד גרוע מזה, אלה 
שלא זכו לטעום טעם האמונה מוצאים את מפלטם 
בכדורים, בסמים ואצל פסיכיאטרים ומבזבזים את 

נם על דבר שלא יושיע אותם כלל. כל חייהם וכל הו
ואנשי דור דמשיחא, אם אינם משכילים להתחבר 
ולהכניע את עצמם אצל צדיק הדור, אזי נופלים 

 אין דרך אמצעית. –קורבנות לתאוות הדור 
אם לא רוצים  –משה רבינו ע"ה צעק מי לה' אלי  

להסתבך בעגל הזהב, צריך לרוץ לצדיק הדור 
שהוא הצדיק  –ם רבינו זי"ע ולקיים את עצותיו. אז א

אמר שצריך  -בחינת משה עד לביאת גואל צדק 
להיזהר להיות בשמחה, אזי צריך לקיים את דבריו 

 כפשוטם.
אולי תרצו לשאול, הרי איך אפשר להיות בשמחה  

 –עם טונות של בעיות על הראש? התירוץ פשוט 
כלום יש לך בעיות יותר מיוסף הצדיק, בחור יהודי, 

 ן טובים, שנזרק לגוב אריות של כלא מצרי?עדין, ב
והנה, המדרש )תנחומא, וישב, אות קמ"ה( מפליג  

בתיאורו על מידת השמחה של יוסף הצדיק, שכל 
כך קיבל את מצבו העגום באהבה, באמונה, 

 ובהצדקת הדין באומרו שיוסף הינו "גבר קפיז".
הנה לפלא, יוסף הצדיק קפץ, רקד, ושר כל היום  

יכך, היה לאיש מצליח וכולם אהבו אותו. בכלא. לפ
אילו היה טיפוס נרגן, מתלונן ומתבכיין על מצבו כל 
היום תוך רחמנות עצמית ומסכנות, אף אחד לא היה 
סובל אותו. אדרבא, סביר להניח שלא היה יוצא 

 מהכלא המצרי חי.
והנה, בזכות השמחה, היה יכול להנהיג את מוחו  

ולה. "בשמחה" כראוי ובעזרת השם עלה לגד
נמצאות אותיות "מחשבה", לרמוז שאי אפשר 
להנהיג את המוח כמו שצריך ללא שמחה. היות 
ואסור לאדם לפעול על פי דחף בהמי, וצריך לפעול 
על פי השכל הקדוש שהשם יתברך נתן לנו, אזי 
מאוד צריך להיזהר להיות בשמחה. על ידי השמחה, 

כוחות  יוצאים מכל צרה שלא תהיה, ומנצלים את
ועדיין אנשים עקשנים מתלוננים תמיד שרע  המוח.

להם וקשה להם. דעו היטב שאין איש בעולם שסבל 

את היסורים של דוד המלך ע"ה. הוא רק נולד, ואביו 
חשב שהוא ממזר, ובגיל שלוש זרק אותו למדבר עם 
הצאן כדי שחיה רעה תאכל אותו. כילד בגיל 

נאלץ "חלאקה" שרק עכשיו עשו לו פיאות, 
להתמודד עם אריות ודובים. אחים שלו ביזו אותו. 
חמיו, שאול המלך, רדף אותו יומם ולילה להרגו. 
אשתו מיכל זלזלה בו, בניו אדוניה ואבשלום מרדו 
בו. בנו אמנון ציער אותו, היו לו אוייבים בכל גבול, 
וגם יועציו הכי קרובים בגדו בו. וזה לא הכל. כולנו 

ר תהלים, כי דוד המלך עבר כל כך מזדהים עם ספ
כל צרה שכל אחד בישראל עבר, עובר, ויעבור עד 

 סוף הדורות.
כמעט כל אדם אחר היה מועמד להתאבדות אם  

היה צריך לעמוד בלחצי דוד המלך ע"ה. היינו 
מצפים שדוד המלך יושב בתעניתו ובשקו כל היום 
ובוכה לקב"ה. לא ולא! הזוהר הקדוש כותב על דוד 

)פרשת משפטים, מאמר הסבא, דף קז,   המלך ע"ה
ע"א(: "דו בדיחא דמלכא הוה, ואע"ג דהוה בצערא, 
כיון דהוה קמי מלכא, תב לבדיחותיה, כמה דהוה, 
בגין לבדחא למלכא". זאת אומרת, דוד היה הבדחן 
של הקב"ה, ואף על פי שהיה בצער, כיון שעמד לפני 
השם יתברך, הוא התגבר וחזר לבדחנות שלו כמו 

 היה לפני הצער, הכל כדי לשמח את השם יתברך.ש
מלך, תוך כל הסבל שלו, היאומן כי יסופר?! דוד ה 

ומשעשע את השם יתברך! כותב רבי נתן זצ"ל הולך 
)עלים לתרופה, רנ"ד( כי יקר מאוד לקב"ה 

 שמדברים איתו יתברך כמו ילד שעשועים.
מהו כוחה של השמחה? השמחה היא הביטוי החזק  

ביותר בעולם של אמונה. על ידי השמחה, יהודי 
אומר לקב"ה: "אני מאמין שהכל בא ממך, אבי 
שבשמים, והכל לטובה. טוב לי איך שאתה מנהיג 

 את העולם ואותי".
זוהי הכרזה שביכולתה להמתיק את כל הדינים 

ף הצדיק ודוד ולחלץ יהודי מכל צרה שלא תבוא. יוס
המלך היו מידות היסוד והמלכות, מרכבות 

 לאלוקות ממש, הכל בזכות השמחה.
וגלת לחלץ יהודי סהשמחה היא יחידת החילוץ המ 

 מכל מצב. 
בנוסף, אם מישהו שואף לקדושה, צריך להיזהר 

בקדושה, מאוד להיות בשמחה, ומי שיחזיק עצמו 
 יזכה בעזרת השם לקבל את פני משיח צדקנו, אמן.

 
 
 
 

על שלושה דברים עומד העולם, כך מלמדים אותנו 
חז"ל )פרקי אבות(: על התורה, על העבודה ועל 
גמילות חסדים. הפרשנים מסבירים ש'על העבודה' 
זה עבודת השם, ועיקרה הוא הקרבת הקורבנות 

ית מקדש, בבית המקדש. אך מכיוון שאין לנו ב
בעוונותינו הרבים, את הפעולה הזו אנחנו עושים 

 בתפילה.
ונשאלת השאלה, למה דווקא על שלושה דברים  

העולם "עומד"? ובכלל, איך התפילה מהווה את 
 החלופה הטובה ביותר לקורבנות?

שלושה חלקים בסיסיים מרכיבים את האדם:  
נפש, והחלק הגשמי, שמקבילים -הנשמה, הרגש

ב ולגוף. לכל אחד מהחלקים משמש לראש, לל
ביטוי אדיר שמוציא מאיתנו את היכולות המיוחדות 
לנו. התורה היא שכל רוחני שמאתגרת את המוח 
ונותנת לנו בהירות והבנה גדולה יותר של הבורא 
ועולמו. גמילות חסדים, לעומת זאת, היא ביטוי פיזי 
למעורבות שלנו עם אנשים אחרים בעולם הזה. זו 

 הרב אליעזר רפאל ברוידא שליט"א 

 יחידת חילוץ –השמחה 

 שליט"א הרב דוד חרל"פ  

 עולם של מעט
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שכל החלקים האלה חייבים לפעול בשיתוף  הסיבה
מלא, אחרת מה יהיה ערכו של לימוד תורה ללא 
מעשי חסד?... בכל אופן, כמו שהתלמוד אומר, 

הרחמן רוצה את הלב! לכן  -"רחמנא ליבא בעי" 
העולם של בית המקדש, ובהמשך של התפילה, הוא 

נשמה,  -הביטוי הכי גבוה לעולם הרוחני של האדם 
 .נפש ורגש

מה קורה במשכן שהוא כל כך חשוב לביטוי המלא  
 של הלב שלנו?

העולם הרגשי של האדם הוא דלת מסתובבת,  
שלפעמים מסתובבת סביב עולם האמת, של 

, ואילו בפעמים אחרות החלק הרוחני -הנשמה 
מובילה אותנו אל הגשמי. איזון שני הקטבים הללו 

 יקבע את רווחתנו הנפשית והרוחנית.
ישנם שני אתגרים בסיסיים שהעולם הרגשי צריך  

להתמודד עם העולם הזה. לאחד אנחנו קוראים 
"יותר מדי" ולשני "מעט מדי". הראשון, "יותר מדי", 
הוא כשאדם מעורב יתר על המידה בעולם 
התענוגות והאשליות ומאבד את היושר הרוחני 
שלו. "מעט מדי" קורה כאשר אדם נפעם מעוצמת 

הועלם הזה, כמובן בצורה בריאה  העשייה של
ומאוזנת, וזאת על מנת לנשא אותו ולהתחבר לבורא 
ועלם. הסכנה שאורבת לאדם בשני העולמות, אם 

 אין לו איזון, היא לחיות את חייו במצב של חלום.
בעולם של "יותר מדי" אנחנו חיים עם הפנטזיות  

והאשליות שתענוגות העולם הזה מציעים כדי 
א ברוחניות. אחרי הכל, החלומות לגדול, אך ל

באספמיא הללו מתגשמים אך ורק...במוח. מצד 
שני, כשאדם חי בעולם של "מעט מדי" הוא נסוג 
לעולם של פחד וייאוש, מרגיש שהיכולת שלנו 

 לנשא את העולם היא בלתי אפשרית מיסודה.
בורא עולם מספק לנו את תרופת הנגד לשני  

לה. כשיהודי היה הניגודים המאוד לא בריאים הא
מביא קורבן למקדש, הוא היה מרגיש וחווה את 
הארעיות של העולם הזה. הוא היה נסמך על 
הבהמה/חיה שהוקרבה כקורבן כאילו הייתה 
הרחבה ושליחה שלו. הוא ראה כיצד היא נשחטת 
והבין שהעולם הזה, עם כל היופי שלו הוא זמני, אך 

שאנו בעל ערך רק בהקשרים גבוהים יותר מאלה 
מחשיבים. זה היה העולם של המשכן, העולם 
שיצרנו סביבנו ומילאנו אותו בקדושה. חשיבה זו 

 מסייעת לזמנים של "יותר מדי" בחיים.
אבל אותו אדם גם רואה את הדם, את כוח החיים  

של הבהמה, נזרק על המזבח. הוא היה עד לכך 
שלמרות הכוח הכי פיזי של החיה, הדם כמו גם 

בן על המזבח יו ויכולים להיות כקורה -איבריה 
לבורא עולם. הבהמה/חיה )וזו שבתוכנו( היא מאוד 
גשמית, אבל בהחלט אפשר להעלות אותה 

 למקומות גבוהים בעבודת השם שלנו.
שני השיעורים הללו התבטאו בעזרת הקורבנות.  

זאת לא הייתה רק חוויה אינטלקטואלית אלא 
ת הבהמה חוויית חיים אמיתית, כשהוא ראה א

נשחטת )זה מופנה לאנשי ה"יותר מדי"( ומוקרבת 
על המזבח )זה מופנה לאנשי ה"מעט מדי"(. זו 
הייתה חוויה אינטנסיבית, אמיתית שנועדה לנער 
אותו מעולם הדמיון כדי שיכיר את העולם האמיתי, 

 והעולם האמיתי שלו.
היום אין לנו בית מקדש וגם לא הקרבת קורבנות,  

ן יכולים לזכות בהזדמנות המיוחדת אבל אנו עדיי
התפילה, שאמורה לעזור לנו לערוך  -שניתנה לנו 

מחדש את העולם הרגשי שלנו. למרות שהחוויה לא 
 בן בבית המקדש,אינטנסיבית כמו הקרבת הקור

העמידה מול השם בתפילה היא הזדמנות אדירה 
 ונפלאה להפנים את שני הקצוות של העולם הרגשי.

ויהי רצון, בעזרת השם, שלא ניפול במלכודות  
הפיתויים של העולם הזה, ונבין שאפשר להעלות 
מקום גשמי כל כך עם מצוות, חסדים ותפילה. וככל 
שנעשיר את הצד הזה כך החיים שלנו יהיו מלאים 

 יותר בהשראה והתעוררות.
 
 
 
 
 

 ידוע בירושלים, תלמוד תורה מנהלסיפר 
שבשכונתו היה יהודי מבוגר שבכל התנהלותו 
התנהג בצורה מאוד פשוטה, אולם כשהגיע לברכת 

 הצדיקים ממש.הוא בירך כאחד  המזון,
 א כבש סקרנותו, ניגש אליו ושאלואותו מנהל של

 על כך.
סיפר לו אותו יהודי: "הייתי ילד כבן שתיים עשרה 

בפולניה, יום אחד בא לחזק אותנו הגאון ר'  בחיידר
מאיר שפירא מלובלין מייסד הדף היומי, וכך הוא 

"ילדים יקרים, האם אתם יודעים איזה אות  אמר לנו:
 לא מופיעה בברכת המזון?"

וכאן הוא הקריא מה שכתוב ב"באר היטב" )או"ח 
הלכות ברכת המזון סימן קפ"ה אות א'( וז"ל: 

ת פ"א סופית )ף( בברכת המזון! "מצאתי למה אין או
לפי שכל מי שבירך ברכת המזון בכוונה, אין שולט 
בו לא חרון אף ולא שצף, ולא קצף, ומזונותיו מצוין 

 לו ברווח ובכבוד כל ימיו. 
אמר לנו המהר"ם שפירא זצ"ל שכל ילד יקבל על 
עצמו בקבלה חזקה לברך ברכת המזון בכוונה. 

חתום מה"באר היטב"  ותראו מה אתם מרוויחים, צ'ק
 פרנסה ברווח לכל החיים. -לא צרות. ועוד  -

עברו שנים ויום אחד מצאתי את עצמי בשערי 
אשוויץ, במסדר הידוע לצד ימין ושמאל... מול 
הצורר הנאצי ימ"ש, לפתע נזכרתי באותה שיחה 
נוראה של המהר"ם שפירא בחיידר, ואמרתי לעצמי, 

וכך מצאתי את זהו הגיע הזמן של פירעון הצ'ק. 
עצמי מתפלל לבורא עולם: "ריבונו של עולם יש לי 

 הבטחה מה"תשב"ץ" ומה"באר היטב"
מי שמברך ברכת המזון בכוונה לא יהא לו צרות ופה 
בשערי אשוויץ אני מתחנן לפניך ריבונו של עולם 

 תציל אותי מכל צרה וצוקה,
ותוך כדי תפילה מראים לי עם האצבע לצד ימין. 

כריזו שכל אחד צריך לומר בפני הקצין לאחר מכן ה
באיזה תחום הוא מבין כדי לשבץ אותו בעבודה, 
ואני שהייתי בחור ישיבה בלא ידע באיזה מקצוע לא 
ידעתי מה לומר, וכך בעמדי בתור נשאתי תפילה 
נרגשת לבורא העולם " ריבונו של עולם יש לי 
הבטחה על הפרנסה, ואני צריך לאכול כאן 

ן לי שום מקצוע שאני יכול להגיד באושוויץ, ואי
לקצין , ותוך כדי תפילה זה שעמד בתור מאחרי 

תגיד לקצין שאתה טבח ואני  פונה אליי ואומר לי:
 עוזר שלך.

וכך מצאתי את עצמי כטבח במטבח של אשוויץ, 
בשעה שהאחרים נמקו ברעב אני הייתי במטבח של 
אשוויץ עם כל האוכל. וכך הוא מספר לאותו מנהל: 

ראיתי בחוש איך שההבטחות של התשב"ץ והבאר "
היטב התקיימו גם בתוך התופת של אושוויץ 

 הנאצית...
נו, אז שלא אברך ברכת המזון עם כל הכוח 

כוונה???.וה
 

 הרב דוד ברוורמן שליט"א 

 איזה אות חסרה בברכת המזון?

 פתקא טבא, חג שמח ובשורות טובות, אמן כן יהי רצון!


